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محمد وحیدی نماینده بجنورد با اشاره به فساد سه 
میلیارد دلاری واردات چای می گوید: اختلاس کنونی 
که بیش از سه هزار میلیارد دلار است، می شود ۱۵۰ 
هزار میلیارد تومان، یعنی ۱۵۰ همت. حال اگر این 
مبلغ عظیم که فساد شده، یک جا به سیستم آموزش 
و پرورش کشور تزریق می شد، حداقل ۱۰۰ هزار 
کلاس درس در مملکت ایجاد می شد و این یعنی 

بستن پرونده مدرسه های تخریبی.
بی تردید افشــای فساد عجیب و غریب ۳.۷ میلیارد دلاری در 
تخصیص ارز برای واردات چای، ضربه مهلکی بر اعتماد جامعه 
به دولت بود. هرچند اخبار مربوط به فساد و اختلاس، چند دهه ای 
اســت که برای مردم طبیعی شده است، ولی پرسش این است 
که چرا اساساً حجم فساد و اختلاس در ایران با وجود این همه 
دستگاه های نظارتی، وسیع است؟ محمد وحیدی نماینده بجنورد 
در این باره با رویداد۲۴ گفت وگو کرده است که در ادامه می توانید 

مهم ترین بخش های این مصاحبه را بخوانید:
برخــی این روز ها از گشــت مدیــران بــرای جلوگیری از 
سوءمدیریت ها و فساد ها صحبت می کنند، اما معتقدم اگر در زمان 
انتصاب مدیران، به مولفه شایسته سالاری که شعار آقای رئیسی 
هم بود، پرداخته می شد و البته در دولت های قبل هم، این رویکرد 
عملی می شد، وضع مان این نبود. وقتی صحبت از انتصابات و 
شایسته سالاری و روی کار آمدن مدیران کاربلد می کنیم، تنها 
نظرمان بــر روی وزرا و معاونین رییس جمهور نیســت، بلکه 
لایه های مدیران بسیار گسترده تر از این حرف هاست و بخش 

زیادی از آن، در دستگاه های اقتصادی تعریف می شود.
 به باور من، پاشنه آشــیل دولت ها، شرکت های دولتی بوده 
و هســت. عمده بانک های بزرگ، شــرکت های بزرگ دولتی 
بزرگ هســتند. حال باید پرسید سیستم مدیریت این بانک ها، 
رضایت مندی ایجاد کرده انــد یا نه؟ با اطلاعاتی که در این باره 
به دســت ما رسیده و به دستگاه های نظارتی منعکس کردیم، 
مشــکلات خاص در آن ها کاملًا آشکار است، ولی گاهی این 
چالش ها که ارجاع می شوند، به جای اصلاح روند ها در جایی مورد 
بایگانی قرار می گیرند. این رویکرد باعث می شود که بعداً بشنویم 

که فلان فساد و اختلاس در فلان بخش رخ داده است یا مثلًا 
شخصی به نام خاوری تولید می شود.

 اینکه شخصی به نام خاوری در سیستم اقتصادی کشور تولید 
می شود و افرادی مثل او ظهور و بروز پیدا می کنند، معنی اش این 
نیست که چنین شخصی همان روز تولید شده، یعنی زمینه های 
فساد از سال ها قبل وجود داشته تا به این نقطه رسیده است. این 

یعنی ساختار مدیریتی ما خاوری پرور است.
 اکنون این اخبار ناخوشــایندی که به جامعه انتقال داده شده 
اســت، ما را نسبت به برخی شــرکت های دولت نگران کرده 

است، یعنی ما تصور می کنیم که شاید در برخی از این شرکت ها، 
 رویه هایی در پیش گرفته شده که احتمال دارد بعداً ابعاد آن روشن

 شود.
 ما ۱۶ - ۱۷ صندوق بازنشســتگی در کشور داریم. حال این 
صندوق ها چند شــرکت وابسته دارند؟ بانک ها چند هلدینگ و 
شرکت وابسته دارند؟ شستا چند شرکت وابسته در زیرمجموعه 
خود دارد؟ فقط در همین شــرکت ها، چندین هزار نفر از افراد، 
منصوب به کار می شوند و خود هیات مدیران و مدیران عامل این 
شرکت ها، یک جمعیت زیادی هستند. حال باید پرسید این افراد 
براساس نظام شایستگی به کار گرفته شدند؟ اگر ما گله کردیم 
از صندوق ذخیره فرهنگیان و گفتیم باید تحقیق و تفحص شود، 
منظورمان تحقیق و تفحص از یک فرد بوده است؟ قطعاً چنین 
منظوری نداشتیم، بلکه از زیرمجموعه ای بوده است که دارای چند 
هلدینگ و ده ها شرکت است. حال افراد ناشایست و یا افرادی با 
شایستگی کم، وقتی در آن مجموعه ها تصمیم گیری کنند، حتماً 

فساد رخ خواهد داد.
ما در فرآیند نظارتی که نمی توانیم کنار هر مدیری، یک ناظر 
بگذاریم که مثــلًا آن مدیر، به انحراف نــرود. مگر چقدر آدم 
می توانیم برای این کار اســتخدام کنیم و اساساً مگر بودجه آن 
را داریم؟ ضمناً همان ناظر هم می تواند خود آلوده به فساد شود، 
پس با این تفکر باید برای او هم ناظر گذاشــته شود که قطعاً 
کاری نشدنی است. اگر نظام شایسته سالاری در انتخاب مدیران 
رعایت نشود، هیچ گاه نمی توان به عدم فساد و اختلاس در کشور 

امیدوار بود.

در دولت آقای رئیســی، قوی ترین نظارت ها ایجاد شده است، 
چون سازمان بازرسی، رییسش شده معاون رییس جمهور در حوزه 
بازرســی نهاد ریاست جمهوری. یعنی کسی که قدرت نظارتی 
داشته، الان کنار آقای رئیســی است. در استان ها هم سازمان 
بازرسی، دیوان محاسبات و مجموعه های نظارتی و حتی امنیتی، 
قوی و فعال هستند، ولی سوال این است که چرا با این وجود باز 
شاهد فساد و اختلاس هستیم؟ چون مدیر ضعیف و ناشایست 
در راس برخی مجموعه ها هستند. یعنی حتی نمی توان موضوع 
نظارت را یک موضوع البته فرعی که تا حد زیادی مهم است، 

مدنظر قرار داد.
مدیر وقتی ضعیف اســت، توان شناسایی گلوگاه های فساد را 
ندارد. در این شرایط است که می بینیم بیش از سه میلیارد دلار 
اختلاس فقط در حوزه چای رخ می دهد. این عدد، رقم کوچکی 
نیست. همین رقم به بودجه آموزش و پرورش تخصیص داده 

می شد، دیگر ما شاهد مدرسه تخریبی نبودیم.
 اختلاس کنونی که بیش از سه هزار میلیارد دلار است، می شود 
۱۵۰ هــزار میلیارد تومان، یعنی ۱۵۰ همت. حال اگر این مبلغ 
عظیم که فساد شده، یک جا به سیستم آموزش و پرورش کشور 
تزریق می شد، حداقل ۱۰۰ هزار کلاس درس در مملکت ایجاد 

می شد و این یعنی بستن پرونده مدرسه های تخریبی.
واقعاً رقم اخلاس اخیر، شوخی نیست، آن هم در کشوری که با 
این همه مشکلات ارزی و کمبود بودجه روبروست. از این رو باز 
هم تاکید می کنم تا شایسته سالاری در انتخاب مدیران در مملکت 

صورت نگیرد، این دست اتفاقات به قوت خود باقیست.

بارقمفسادوارداتچایحداقل۱۰۰هزارکلاسدرسدرمملکتایجادمیشد

ساختارمدیریتیماخاوریپروراست  گرانی ارزاق و صف های طولانی نان 
برای مردم مشکل ساز شده است

نماینده مردم بابل در مجلس با انتقاد از گرانی ارزاق و محدودســازی سهمیه آرد 
نانوایان، گفت: هنوز مشکل برنج و مرکبات حل نشده است که مشکل افزایش قیمت 
کپسول های گاز نیز به آن اضافه شد بنابراین امیدوارم مجلس و دولت هرچه سریع 

تر به داد مردم برسند.
مهدی سعادتی بیشه سری در نشست دیروز مجلس در تذکری با اشاره به مشکلات معیشتی مردم، 
گفت: اگرچه هفته گذشته مشکل افزایش قیمت کپسول های گاز مطرح و در ادامه مقرر شد که قیمت ها 
به سابق برگردد اما همین روز گذشته عزیزی به ما مراجعه کرد و گفت کپسول گاز را از ۴۰، ۵۰ هزار تومان 
به مبلغ ۴۰۰ هزار تومان به آن فروخته اند این در حالی است که طبق مصوبه مجلس نباید این محصول 
را به قیمت فوب خلیج فارس به مردم فروخت لذا مجلس باید جلوی این بی قانونی را بگیرد.نماینده مردم 
بابل در مجلس ادامه داد: اگرچه ما طرح ها و لوایح بسیاری در حوزه اقتصادی در مجلس به تصویب رسانده 
ایم اما آیا فشار گرانی ها را بر مردم احساس می کنید؟ گرانی ارزاق و صف های طولانی نان برای مردم 
مسئله ساز شده است.وی افزود: متاسفانه آمارهای غلطی نیز در راستای صرفه جویی نان داده می شود در 
حالی که سهمیه آرد نانوایان کمتر شده است و این صف های طولانی نان را به دنبال دارد که منجر به 
نارضایتی مردم می شود.عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به مشکل کارت های سوخت، گفت: 
متاسفانه شرکت ملی نفت هرکاری دلش می خواهد انجام می دهد این در حالی است که مشکل برنج و 
مرکبات هنوز حل نشده است با این اوصاف امیدواریم مجلس و دولت هرچه سریع تر به داد مردم برسند.

 پژمان فر: قوه قضائیه هیچ ملاحظه ای 
در موضوع آلودگی هوا نداشته باشد

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس با بیان اینکه کمیسیون اصل نود آماده همکاری با 
قوه قضائیه برای مقابله با فساد است گفت: قوه قضاییه هیچ ملاحظه ای در موضوع 

آلودگی هوا نداشته باشد.
 پژمان فر در جلسه علنی دیروزبا اشاره به وظیفه نظارتی مجلس بیان کرد: تلاش زیادی در مجلس برای 
تصویب قانون می شود که بدون نظارت  موجب نا امیدی مردم می شود؛ در صورت اجرای تکالیف محوله 
به دستگاه های اجرایی بسیاری از مشکلات کشور حل می شود نمونه آن شفافیت شیوه استفاده از منابع 
نفتی، جلوگیری از هدر رفت گازهای فلر، افزایش ذخیره سازی گاز برای جلوگیری از ناترازی در فصل 
سرد سال، بهینه سازی مصرف سوخت، افزایش شفافیت معافیت مالیاتی، شفافیت تسهیلات کلان بانک 
ها و ارتقا خدمات بیمه ای است. کمیسیون اصل نود در اجرای شان نظارتی مجلس ب ای عملیاتی شدن 
این موارد تلاش می کند.به گزارش ایسنا،وی با بیان اینکه باید مجلس در فرایند تصویب بودجه طرز کار 
دستگاه های مختلف را مورد ارزیابی قرار دهد گفت: باید میزان تحقق اهداف در نظر گرفته شده برای هر 
حوزه، مبنای عمل مجلس باشد. اگر مالیاتی از مردم گرفته می شود مردم نتیجه آن را در دریافت خدمات 
با کیفیت مشاهده کنند. نقش مجلس پاسخگو کردن دستگاه های مختلف در این حوزه است.رئیس 
کمیسیون اصل نود مجلس همچنین درباره معضل آلودگی هوا گفت: بیش از ۸ سال از تصویب قانون 
نحوه جلوگیری آلودگی هوا می گذرد. کمیسیون اصل نود از وزارت خانه های نیرو و کشاورزی و کشور و 
سازمان برنامه بودجه خواستار ارائه گزارش شده اما این کار را انجام ندادند. کمیسیون اصل نود طی گزارش 
خود پیشنهادات اجرایی را در ۲۳ بند با مشخص کردن دستگاه های ارائه کرده و آنها را به انجام وظایف 
خود فراخوانده است.پژمان فر با بیان اینکه کمیسیون اصل نود آماده همکاری با قوه قضائیه برای مقابله با 
فساد است گفت: قوه قضائیه هیچ ملاحظه ای در موضوع آلودگی هوا نداشته باشد؛ آلودگی در مشهد و 
شهرهای دیگر بیداد می کند. نماینده مشهد در پایان گفت: باید راه حلی برای نابسامانی در موضوع پدیده 

شاندیز پیدا کرد؛ همچنین مسئولین سازمان بورس نیز مقابل سرمایه اجتماعی مردم بی تفاوت نباشند.

 علیرضابیگی: شیوه آقای وزیر کشور 
در امر به معروف موثر نیست

یک نماینده مجلس درباره اظهارات اخیر وزیر کشور مبنی بر عدم نیاز به مجوز برای 
انجام امر به معروف و نهی از منکر گفت: شــیوه هایی که آقای وزیر کشور به کار 
می برد، شیوه ای نیســت که بتواند موثر باشد و بعد هم موضوعات بعدی را به بار 

می آورد.
احمد علیرضابیگی عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شورا ها در رابطه با صحبت های اخیر وزیر 
کشور مبنی بر اینکه »امر به معروف نیاز به مجوز ندارد، همه می توانند انجام دهند و بلکه اگر کسی از آن 
جلوگیری کند با آن برخورد می شود«، گفت: اینکه امر به معروف را همه می توانند انجام دهند، یک نکته 
درست است، اما موکول به اینکه انجام امر به معروف نیازمند شرایطی است. به ویژه اینکه انجام امر به 
معروف موثر واقع شود و از طرف تذکر گیرنده مورد قبول واقع شود. نکته دیگر هم اینکه با بیانی دلچسب 
و مطلوب باید انجام شود و هیچ تحکمی از او پذیرفته نیست، همه این ها سفارشاتی است که در شریعت ما 
درخصوص امر به معروف وجود دارد. به گزارش ایلنا، بخش هایی از گفت و گوی علیرضابیگی را در ادامه 
می خوانید:ولی آن چیزی که دارد اتفاق می افتد این است که کسانی دارند نقش ضابط را بازی می کنند و 
شروع می کنند به اصلاح حجاب طرف مقابل یا تحکم صورت می گیرد که در واقع قانون به کسی چنین 
اجازه ای را نداده است.شیوه هایی هم که آقای وزیر کشور به کار می برد، شیوه ای نیست که بتواند موثر باشد 
و بعد هم موضوعات بعدی را به بار می آورد.در موضوع دوربین هم تا قبل از این می گفتند کسانی می توانند 
از مردم فیلم برداری کنند، الان این موضوع تغییر پیدا کرده به اینکه دوربین ها، دوربین های انضباطی و 
انتظامی هستند و در واگن های مترو نصب شدند که این هم کاربردش برای انتظام امور است نه برای 
موضوع امر به معروف و نهی از منکر.امر به معروف و نهی از منکر یکی از فروع دین ماست و هرکسی 
هم به اندازه توانایی و بضاعت خودش و به قدری که طرف مقابل ظرفیت شنیدن و انجام آن را داشته 
باشد، این تکلیف را انجام می دهد، اما چیزی که انجام می شود فراتر از یک امر به معروف توصیه شده در 
دین ماست که آحاد مردم در قبال آن مسئول هستند. الان هم باید موضوع واقعا برای مردم روشن شود 

و ما بدانیم که دنبال چه چیزی هستیم و می خواهیم چه کار کنیم؟

تعلل در تخصیص ارز نهاده ها، مرغ را گران کرد 
مرغ های دولتی گوشت ندارند!

گزارش های میدانی حاکی از افزایش چشمگیر قیمت مرغ در بازار و فروش آن تا 
محدوده ۱2۰ هزار تومان است. فعالان بازار علت این امر را افزایش نامتعارف نرخ 
ســویا به دلیل تعلل در تخصیص ارز می دانند. بدین ترتیب اکنون هر کیلو مرغ در 
شهرهای مختلف کشور بین 9۰ هزار تا ۱2۰ هزار تومان عرضه می شود و در مناطقی 
از تهران نرخ های بالاتری هم دارد. در این بین برخی خرده فروشی ها به فروش مرغ 
دولتی با قیمت 78 هزار تومان روی آورده اند که مشــاهدات میدانی نشان می دهد 
این محصولات گوشت چندانی ندارند و شاکله آن را استخوان مرغ تشکیل می دهد.

بررسی های میدانی نشان می دهد قیمت مرغ در سطح خرده فروشی ها به مرز ۱۰۰ هزار تومان رسیده و 
این محصول در برخی فروشگاه های آنلاین حتی تا ۱۲۸ هزار تومان هم فروخته می شود.اخیرا هم معاون 
بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران گفته که قیمت هر کیلوگرم مرغ در سطح خرده فروشی های تهران 
۹۵ هزار تومان تا ۱۰۰ هزار تومان و قیمت متوسط در کشور ۸۸ تا ۹۲ هزار تومان است و اتاق اصناف 
درباره کمبود عرضه و گران فروشی مرغ در کشتارگاه به وزیر جهاد کشاورزی نامه نوشته است.همچنین 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار هم اعلام کرده که هر کیلو مرغ در مراکز میوه و تره بار ۷۶ هزار 
تومان در میادین به مردم تحویل داده می شود و هر فرد می تواند فقط اقدام به خرید سه عدد مرغ کند. 
این در حالی است که قیمت مصوب مرغ در بازار ۷۸ هزار تومان است. اما به نظر می رسد تولیدکنندگان 
به دلیل وضعیت نابسامان تامین خوراک طیور، خواهان افزایش نرخ مصوب هستند.در این بین مشاهدات 
میدانی از یکی از خیابان های شرق تهران که خرده فروشی های آن مدعی فروش مرغ ۷۸ هزار تومانی 
شده اند نشان می دهد این مرغ ها گوشت چندانی ندارند و مشتریان صرفاً برای خرید استخوان مرغ هزینه 
می پردازند. البته این اولین بار نیست که قیمت گذاری دستوری و فاصله آن با واقعیت های موجود در هزینه 
تولید، اعتراض مرغ داران را در پی داشته است.گفته می شود علت این وضعیت افزایش قیمت سویا به دلیل 
تاخیر در تخصیص ارز است. بهانه کمبود ارز در شرایطی از سوی وزارت جهاد کشاورزی مطرح می شود 
که فساد مربوط به واردات چای در روزهای اخیر خبرساز بوده و در این پرونده شرکت دبش بیش از سه 

میلیارد دلار ارز دریافت و بخشی از آن را در بازار آزاد فروخته است.
قیمت سویا به ۴۰ هزار تومان رسید

در رابطه با مشــکلات بازار مرغ، پرویز فروغی، دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور، در گفت وگو با 
تجارت نیوز در پاسخ به سوالی درباره دلایل افزایش قیمت مرغ اظهار کرد: دلیل این وضعیت را باید از 
مسئولان بپرسید. آن ها باید پاسخ دهند که چرا قیمت سویا به ۴۰ هزار تومان رسیده است؟به گفته وی در 
حال حاضر بسیاری از مرغ داران با نصف ظرفیت جوجه ریزی می کنند و توان تولید ندارند. بنابراین مرغ در 
بازار کم است و این شرایط باعث افزایش قیمت شده است.فروغی با بیان اینکه قیمت مصوب مرغ زنده 
۵۲ هزار تومان و مرغ کشته ۷۳ هزار تومان اعلام شده، تصریح کرد: اما این قیمت با در نظر گرفتن نرخ 
۱۹ هزار تومان برای سویا تعیین شده است. همچنین در آن زمان که نرخ مصوب مرغ ۵۲ هزار تومان 
اعلام شد، قیمت جوجه ۱۵ هزار تومان بود، اما الآن در بازار به ۳۳ هزار تومان رسیده است.بنابراین به 
گفته وی در حال حاضر قیمت مرغ بالای ۶۰ هزار تومان برای مرغدار تمام می شود. بارها هم درخواست 
افزایش قیمت را مطرح کرده ایم، اما گوش شنوا وجود ندارد.دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور با بیان 
اینکه گفته می  شود علت افزایش قیمت و کمبود نهاده های طیور، کمبود و تاخیر در تخصیص ارز است، 
تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی می گوید مشکلات ارزی از حیطه مسئولیت های آن ها خارج است و 
برنامه ای هم برای حل مشکلات ندارند. اما سوال ما این است که چطور سویا با قیمت آزاد در بازار پیدا 
می شود، اما به قیمت مصوب نمی توانند به مرغ داران عرضه کنند؟ اما تاکنون جوابی نگرفتیم. در مجموع 

اگر قیمت مرغ اصلاح نشود، وضعیت بدتر هم خواهد شد.
حذف پروتئین از سفره مردم

این شرایط در حالی است که در سال های گذشته بارها به این موضوع اشاره شده که افزایش قیمت 
گوشت قرمز باعث شده، مردم مرغ را جایگزین گوشت کنند. موضوعی که سال گذشته نیز پیش از اجرای 
طرح موسوم به جراحی اقتصادی از سوی دولت رئیسی به او گوشزد شد.چراکه بیم آن می رفت، افزایش 
قیمت مرغ باعث شود مصرف این محصول پروتئینی مهم نیز کاهش یابد. اما در نهایت این تصمیم 
اجرایی شد و با افزایش چشمگیر قیمت مرغ و عبور آن از ۱۱۰ هزار تومان در مقاطعی، سرانه مصرف 
مرغ با افت شش کیلوگرمی به ۲۶ کیلوگرم کاهش یافت.ماهی هم که عموما به دلیل قیمت های بالا 
هیچ وقت جایگزین گوشت و مرغ نبوده، اما کنسرو تن ماهی که محصول مهمی در سبد خانوار اقشار 
ضعیف بود نیز حالا با افزایش قیمت چشمگیر، حدود ۱۰۰ هزار تومان قیمت دارد و بعید است که با این 
قیمت ها بتواند جایگزین گوشت و مرغ در سفره اقشار ضعیف تر شود. بنابراین به نظر می رسد جای خالی 

محصولات پروتئینی در سفره مردم هر روز محسوس تر می شود.

اخبار کوتاه 

سبقت قیمت از سرعت
گرانی اینترنت در راه است؟ کیوان نقره کار، بیان کرد: متأسفانه در سال های 

اخیر شاهد افزایش چشــمگیر قیمت اینترنت 
بودیم، اما بهبود کیفیت و افزایش سرعت برای 
کاربران در نظر گرفته نشد. دولت ها در سراسر 
جهــان، از کاربر نهایی اینترنــت، پول دریافت 
نمی کنند و از طریق خدمات ارائه شده از این بستر 

کسب درآمد صورت می گیرد.
وظیفه دولت ها در افزایش سرعت اینترنت بسیار مهم است 
و به عنوان یک اولویت  از آن ها در حوزه فناوری اطلاعات و 
ارتباطات در نظر گرفته می شود. دولت ها می توانند سیاست ها 
و قوانینی را برای تشویق ارائه دهندگان خدمات اینترنت تعیین 
کننــد تا از از این طریق ســرعت و کیفیت خدمات را بهبود 
بخشــند. این امر شامل تنظیم استانداردها، تسهیلات مالی، 

تشویق به رقابت سالم و تنظیم قراردادهای عمومی می شود.
دولتمردان این قدرت را دارند که به عنوان سرمایه گذار اصلی 
در زیرســاخت های ارتباطی عمل کنند. این موضوع شامل 
ساخت و توسعه شبکه های فیبر نوری، ارتقاء شبکه های تلفن 
همراه و ایجاد زیرساخت های مورد نیاز برای ارتباطات بی سیم 
می شود.دولت ها می توانند طیف فرکانســی مورد نیاز برای 
ارتباطات بی سیم را تنظیم کنند و به ارائه دهندگان خدمات 
اینترنت اجازه دهنــد از آن بهره بگیرند. این کار می تواند به 

افزایش سرعت و پوشش شبکه های بی سیم کمک کند.
اشــخاص تصمیم گیر در دولت قادرند به رشــد رقابت در 
صنعت ارائه خدمات اینترنت کمک کنند. این مطلب شامل 
ایجاد شرایط رقابتی سالم و تشویق به ورود اپراتورهای جدید 

به بازار می شود.
دولت هــا می توانند برنامه ها و طرح هایی را برای توســعه 
مهارت های فنی و آموزش کارکنان صنعت ارتباطات و اینترنت 

ارائه دهنــد. این کار می تواند به بهبود توانمندی های فنی و 
تخصصی در ارائه خدمات اینترنت کمک کند.

به طور کلی، دولت ها نقش مهمی در افزایش سرعت اینترنت 
دارند و با تعیین وضع سیاست ها، سرمایه گذاری در زیرساخت ها، 
تنظیم تخصیص طیف فرکانسی، تشویق به رقابت و توسعه 
مهارت های فنی، می توانند بهبود سرعت و کیفیت اینترنت را 

برای کاربران تسهیل کنند.
ســرعت پایین اینترنت در ایران همواره یکی از موضوعات 
چالش برانگیز محســوب می شــود و طی سال های اخیر، 
کاربران ایرانی همیشــه نســبت به سرعت پایین و کیفیت 
نامناسب اینترنت گلایه مند بوده اند.وزیر ارتباطات چندی پیش 
در خصوص افزایش سرعت اینترنت در کشور ادعای جالبی 
را مطرح کرد که با واکنش های زیادی از ســوی کاربران و 
همین طور کارشناســان حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 
همراه بود. عیسی زارع پور در این خصوص گفت: »سرعت 
اینترنت در ایران در حال رسیدن به گیگابایت بر ثانیه است. 
 همه مســائل اقتصادی و اجتماعی به سرعت اینترنت گره 

خورده است.«
در این راستا گفت و گویی با کیوان نقره کار، کارشناس حوزه 

فناوری اطلاعات و ارتباطات داشتیم که در ادامه می خوانید.
باید نگاه زیرساختیِ فناورانه داشته باشیم

کیوان نقره کار درباره اظهارات وزیر ارتباطات مبنی بر افزایش 
سرعت اینترنت ایران در آینده نزدیک گفت: از یک سو می 
توان ادعای دولت مبنی بر افزایش سرعت اینترنت را درست و 

منطقی درنظر گرفت اما نکته مهم در این رابطه، فاصله حرف 
تا عمل مسئولان است. ما باید یک نگاه زیرساختیِ فناورانه به 
این موضوع داشته باشیم و از رهگذر این نوع دید، به چرایی 
عدم وقوع وعده های دیرینه دولتمردان برســیم. او ادامه داد: 
واقعیت امر این اســت که برخی از دستگاه های ما به دلیل 
تحریم ها دچار استهلاک شده و قابلیت به روزرسانی از نظر 
تجهیز سخت افزارهای نو را ندارند. در بحث نیروی انسانی 
توانمند و متخصص نیز ضعف های محسوسی وجود دارد و از 
این رو، امکان استفاده از تمام ظرفیت ها وجود ندارد. ما باید از 
طریق زیرساخت های موجود، خدماتی را ارائه دهیم که نیاز به 

نگاه قانونی و مقررات صحیح و اصولی دارد.
ما از سرعت تکنولوژی روز دنیا عقب هستیم

نقره کار ادامه داد: از نظر قانون گذاری، کشــور ما از سرعت 
تکنولوژی روز دنیا عقب است و باید نسبت به بهبود شرایط در 
کوتاه ترین زمان ممکن مبادرت و کوشش صورت بگیرد. لذا 

به جای دستیابی به موقعیت بهتر در بحث سرعت تکنولوژی، 
مســئولان ما اقدام به توقف آن می کننــد؛ بنابراین ادعای 
اخیر آقای وزیر در ذات درســت است اما باید دید که در بعُد 
عمل گرایی چه اقداماتی صورت خواهد گرفت.وی در رابطه با 
تاثیر منفی سرعت پایین اینترنت بر صنعت بانکداری و به ویژه 
نئوبانک ها اظهار کرد: اقتصاد دیجیتال که بانکداری قسمتی از 
آن را تشکیل می دهد، یکی از حوزه هایی محسوب می شود 
که می تواند بر بستر اینترنت سریع و با کیفیت توسعه پیدا کند. 
از این موضوع با اهمیت تر، بحث جان آدم ها و حوزه سلامت 

الکترونیک است که می تواند از بستر مذکور استفاده کند.
از جان انسان تا فرهنگ

کارشــناس حوزه فناوری اطلاعات افــزود: این مطلب در 
خصوص حوزه های آموزش، فرهنگ و سرگرمی نیز صدق 
می کند و سرعت اینترنت نقش بسیار مهمی را در این میان 
ایفا می کند. باید درنظر داشت که به واسطه سرعت پایین یا 
کیفیت نامناسب اینترنت، انتقال اطلاعات پزشکی و سلامت با 
مشکل مواجه خواهد شد. در این شرایط، ممکن است که جان 
انسان ها به خاطر عدم فراهم سازی شرایط مطلوب اینترنتی به 
خطر بیفتد؛ بنابراین در دنیای امروز، سرعت و کیفیت اینترنت 
از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است.نقره کار ضمن تاکید بر 
اهمیت اینترنت پرسرعت و باکیفیت در کشور به گسترش نیوز 
گفت: مسلما هرچقدر وضعیت فضای مجازی ما بهتر باشد، 
چرخه های اقتصاد کشور نیز حرکت بهتر و روان تری خواهد 
داشــت و در ادامه مشکلی هم متوجه حوزه های مهم نظیر 
سلامت و درمان نیز نمی شــود. در کنار توجه به این حوزه 
های حیاتی، باید نگاه ویژه ای هم به کسب و کارهای مجازی 
 داشته باشــیم که وابستگی شــدیدی به وضعیت اینترنت 

کشور دارند.

دولت باید رویه غلط خود را کنار بگذارد
او در مــورد قیمت اینترنت و احتمــال افزایش تعرفه ها به 
گسترش نیوز گفت: متأسفانه در سال های اخیر شاهد افزایش 
چشمگیر قیمت اینترنت بودیم، اما بهبود کیفیت و افزایش 
سرعت برای کاربران در نظر گرفته نشد. دولت ها در سراسر 
جهان، از کاربر نهایی اینترنت، پول دریافت نمی کنند و از طریق 
خدمات ارائه شده از این بستر کسب درآمد صورت می گیرد.

کارشناس حوزه کسب و کار در ادامه مطرح کرد: درواقع آن ها 
اینترنت باکیفیت ارائه می کنند تا کسب و کارها با رونق خوبی 
مواجه شوند. سپس این کسب و کارها به ازای دریافت سرویس 
مدنظر خود، درصدی در قالب مالی و یا ارزش افزوده به دولت 

پرداخت می کنند.
با طرح رجیستری موافق هستم

نقره کار با اشــاره به تصمیم گیری های نادرست دولت به 
گسترش نیوز گفت: روند دولت سیزدهم و دولت های گذشته 
در حوزه فناوری اطلاعات کاملا اشتباه است و جز نارضایتی 
عمومی، خروجی دیگری به همراه نخواهد داشت. به باور من، 
دولتمردان ما باید بازی بهره گیری از فضای مجازی را هم به 

سود خود و هم به نفع کاربر نهایی تغییر دهند.
او در پیوند با احتمال تولید گوشــی ایرانی با توجه به ادعای 
اخیر وزارت ارتباطات عنوان کرد: من به عنوان فعال این حوزه 
با طرح رجیســتری موبایل موافق هستم و این طرح را برای 
ساماندهی واردات تلفن های همراه و مقابله با قاچاق کالا مهم 
ارزیابی می کنم. اجرای نادرست این طرح، مسئله ای به حساب 
می آید که تبعات منفی زیادی به همراه دارد و انتقادات تند و 
تیزی را متوجه دولتمردان می کند. این طرح در ذات خود، طرح 
خوب و موثری است ولی باید به درستی هم به اجرا درآید تا از 

پیامدهای منفی آن جلوگیری شود.

تثبیت  ارز غیرقانونی است
مرکز پژوهش ها پیشنهاد نرخ ارز ۳۵ هزارتومانی را تکذیب کرد پس از انتشــار گزارش مرکز پژوهش های مجلس درباره بررسی لایحه بودجه سال 

۱۴۰۳ برخی رســانه ها، برداشت هایی از این گزارش داشتند که این مرکز با انتشار 
بیانیه ای، به ارائه توضیحاتی در این باره پرداخت.

به گزارش تجارت نیوز، مرکز پژوهش های مجلس چندی پیش با ارزیابی لایحه بودجه سال آینده، گزارشی 
تحت عنوان »تحلیلی از بودجه سال۱۴۰۳« منتشر کرد که برخی حواشی را در پی داشت. پس از انتشار 
این گزارش، بسیاری از رسانه ها چنین برداشت کردند که مرکز پژوهش ها به دولت و مجلس پیشنهاد داده 
که نرخ ارز ترجیحی در سال آینده از ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی به ۳۵ هزار تومان افزایش پیدا کند. بنابراین، 
انتقادات متعددی از سوی رسانه ها و کارشناسان اقتصادی نسبت به این پیشنهاد مطرح شد که بر اساس 
آنها، این تصمیم می تواند باعث شعله ور کردن آتش تورم و افزایش فساد و اختلاس شود.با این وجود، مرکز 
پژوهش ها روز گذشته گزارشی منتشر کرد و در پاسخ به این انتقادات، نسبت دادن پیشنهاد تعیین نرخ ارز 
۳۵ هزارتومانی به خود را از اساس غلط دانست.مرکز پژوهش های مجلس در گزارش خود تاکید کرده است 

که این مرکز، همواره معتقد بوده که با تثبیت نرخ ارز بر روی هر رقمی مخالف است. در متن این گزارش 
تاکید شده است که بر اساس بند ت ماده ۲۰ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور و ماده ۴۴ قانون 
بانک مرکزی که به تازگی به تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام رسیده، نظام ارزی کشور شناور 
مدیریت شده تعیین شده است. به این ترتیب، تعیین نرخ های ثابت دستوری بر خلاف قوانین مذکور و مغایر 
با توصیه های کارشناسی است.گزارش مرکز پژوهش ها همچنین تاکید کرده که با توجه به تجربیات نیم 
قرن گذشته، تعدد و تثبیت نرخ های ارز، منشا فسادهای مختلف بوده و از بین رفتن منابع ارزی کشور شده 
است. این مشکلات در این سال ها زمینه ساز سیاست شوک درمانی بوده تبعات منفی اقتصادی و اجتماعی 

و همچنین افزایش بار مالی بر دوش دولت ها را در پی داشته است.از سوی دیگر، در شرایط کنونی، اقتصاد 
ایران نیازی مبرم به سرمایه گذاری و توسعه زیرساخت ها و ذخایر ارزی به منظور مقاوم سازی اقتصاد در برابر 
مخاطرات احتمالی دارد اما استفاده از منابع ارزی در نرخ های دستوری مثل ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان، به رشد 

اقتصادی و ثبات اقتصاد در بلندمدت، آسیب خواهد زد.  
مرکز پژوهش های مجلس در بخش پایانی این گزارش نیز ذکر کرده که در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
مقرر شده است که ۱۳.۵ میلیارد یورو ارز ترجیحی ۳۱ هزار تومانی برای یورو )معادل ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان 
برای دلار( به کالای اساسی اختصاص پیدا کند که این رقم تقریبا دو برابر میزان ارز ترجیحی پیش بینی 
شده در قوانین  بودجه سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ است. در این گزارش همچنین توضیح داده شده که آنچه 
که توسط این مرکز به عنوان فرض محاسبات منابع و مصارف استفاده شده است، افزایش تدریجی نرخ ارز 
کالای اساسی بر اساس قوانین بالادستی و کاهش اقلام مشمول تا حد قوانین بودجه بوده است که منجر 

به افزایش میانگین نرخ ارز حاصل از فروش درآمدهای نفتی شده است.

عملکرد ضعیف در فروش اموال 
مازاد بانکها محسوس است

صالحی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه فروش اموال مازاد 
بانکها می تواند از رکود سرمایه در کشور جلوگیری کند،گفت: فروش این اموال می 
تواند مشکلاتی از قبیل تامین نقدینگی و ناترازی های شکل گرفته بانکها را برطرف 

کند.
مسلم صالحی با اشاره به واگذاری اموال مازاد بانکها و شرکت های دولتی، گفت:طبق بودجه سالیانه و 

اسناد بالادستی، موضوع واگذاری اموال مازاد بانکها و موسسات دولتی همواره در دستور کار بوده است.
درآمدهایی حاصل از محل واگذاری اموال مازاد بانکها ؛ زیر ۳۰ درصد

نماینده مردم »اقلید« در مجلس با بیان اینکه دو سال است که در ردیف های بودجه، درآمدهایی را از محل 
واگذاری اموال مازاد موسسات اداری و به ویژه بانکها تعیین می کنیم، ادامه داد: متاسفانه براساس گزارش های 

واصله از سوی دیوان محاسبات شاید درصد تحقق این منابع به ۳۰ درصد هم نرسیده است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس  در گفت و گو با خانه ملت،تاکید کرد: فرضا اگر ما ۱۳۰ همت منابع از 
این محل در بودجه پیش بینی کردیم، تنها ۱۵ الی ۲۰ همت وصول و این اموال به فروش رفته است آنهم 

در کل سیستم و ادارات دولتی.
مقاومت بانکها در واگذاری اموال مازاد بانکی

وی با بیان اینکه وضعیت در فروش اموال مازاد بانکها خوب نیست، بیان کرد: به واقع بانکها هنوز وابستگی 
زیادی به اموال مازاد خود داشته و آن را به عنوان سرمایه خود تلقی می کنند. همچنین بانکها به دنبال افزایش 

دارایی های خود از طریق اموال و املاکشان هستند و در واگذاری ها مقداری مقاومت می کنند.
تلاش مجلس برای تمکین بانکها جهت فروش اموال مازاد خود

وی با اشاره به گزارشات واصله دیوان محاسبات و سازمان بازرسی کل کشور در این زمینه تاکید کرد: با 
در نظر گرفتن این شرایط سعی داریم فشار بیشتری را به بانکها در زمینه فروش اموال خود داشته باشیم تا 
بانکها اموال مازاد خود را به فروش رسانده و در راستای اهداف و ماموریت های خود مورد استفاده قرار دهند.

وعده وزیر اقتصاد جهت الزام سیستم بانکی به فروش اموال مازاد خود
صالحی تاکید کرد: وزیر اقتصاد و امور دارایی نیز قول و وعده هایی را در این بخش در طی جلسات مختلف 
به نمایندگان مجلس داده است و تاکید داشته که بانکها را الزام به فروش این اموال خواهند کرد وگرنه این 

اقدام آنها تخلف محسوب و برخود خواهد شد.
درباره فروش اموال مازاد بانکها با شرایط ایده الی فاصله داریم

این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: البته به واسطه برخی از اقدامات از سوی وزارت اقتصاد 
و امور دارایی مقداری شــرایط بهتر شــده است اما این شرایط با ایده ال ما بسیار فاصله دارد و ما باید به 
۱۰۰درصد تحقق منابع ناشی از فروش اموال مازاد بانکها برسیم.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان 
اینکه فروش اموال بانکها به سیستم مدیریتی بانکها کمک خواهد کرد، ادامه داد: بانکها قرار نیست این 
منابع را به فروش رسانده و در محل دیگری همچون آموزش و پرورش هزینه کنند. بنابراین بانکها باید این 
منابع را تبدیل به احسن کنند.وی با بیان اینکه فروش اموال مازاد بانکها می تواند از رکود سرمایه در کشور 
جلوگیری کند،گفت: فروش این اموال می تواند مشکلاتی از قبیل تامین نقدینگی و ناترازی های شکل 

گرفته بانکها را برطرف کند.

 نفت از دهه80 
به عامل فساد تبدیل شد

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

رییس اتاق تهران با بیان اینکه امتیاز ایران از نظر مبارزه با فســاد 2۵ از ۱۰۰ است، 
گفت: نفرین منابع نفتی در دهه 8۰ رخ داد و نفت که می توانســت منشأ آبادانی این 

سرزمین شود، به عامل فساد تبدیل شد.
محمود نجفی عرب رئیس اتاق بازرگانی تهران در نهمین همایش روز جهانی مبارزه با فساد، اظهار کرد: 
حاکمیت همواره به دنبال مبارزه با فساد بوده، اما موفقیت چندانی نداشته است که علت اصلی این وضعیت این 
است که برخورد همواره به جای علت، با معلول صورت گرفته است.وی افزود: بدون چهار عنصر کارآمدی، 
اقتصاد عاری از فساد، رقابت پذیری و حضور مؤثر بخش خصوصی در میدان اقتصاد، هیچ کشوری به موفقیت 
نرسیده است.به گزارش مهر، نجفی عرب ادامه داد: تجربه کشورهایی مثل سنگاپور، چین، کره جنوبی و غیره 
گواه بر این ادعاست که مسیر سنگلاخ توسعه تنها در شرایطی هموار می شود که اقتصادی متکی بر بخش 
خصوصی در جامعه عاری از فساد و متکی بر رقابت ظهور کند. اما چه شده که اقتصاد ایران با وجود مواهب 
بسیار که خود را آماده حضور در میان کشورهای توسعه یافته می دید، اکنون گرفتار پدیده شوم فساد شده و در 

نتیجه گام های مسیر پیشرفت را به آهستگی و گاهی به سختی طی می کند؟
رئیس اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: در یک قرن گذشته، از زمان تأسیس دولت مدرن همواره موضوع 
مبارزه با فساد از دغدغه های مهم کشور بوده است. از زمانی که نظام حکمرانی به سمت توسعه هر چه بیشتر 
نفوذ دولت در پیکره اقتصاد و جامعه پیش رفت و قوه مجریه را از مقام ناظر بر اجرا به مجری تبدیل کرد، 
شاهد بودیم از دل نظام حکمرانی شرکت های شبه دولتی و پس از آن قوانین پیچیده و بروکراسی زائد خلق 
شد که وظیفه ناخواسته آنها دشوار ساختن مسیر کسب و کار خصوصی و متکی به مردم بود.وی افزود: دوم 
اینکه در دهه ۸۰ با وفور درآمدهای نفتی و گسترش و پیچیدگی بیشتر ساختار دولتی، نوعی از فساد آمیخته به 
سیاهی نفت در کشور رخ عیان کرد. نفرین منابع در همین دوران رخ داد و نفت که می توانست منشأ آبادانی 
این سرزمین شود، به عامل فساد تبدیل شد.نجفی عرب با بیان اینکه در حال حاضر برخی دستگاه ها خارج 
از نظارت و رقیب بخش خصوصی هم هستند، تصریح کرد: مهمترین اصل در مبارزه با فساد توسعه عنصر 
رقابت و کاهش تصدی گری دولت است. اما دولت هر روز بیشتر از جایگاه رگولاتوری فاصله گرفته، در حالی 
که یک عنصر اصلی مبارزه با فساد، بازگشت دولت به جایگاه تنظیم گر روابط و ناظر بر آن است. در سوی 
مقابل امضاهای طلایی ظهور کرد و بروکراسی های زائد برای سنگ اندازی پیش پای فعالان اقتصادی خلق 
شد.وی تصریح کرد: مرکز پژوهش های مجلس به تازگی در گزارشی اعلام کرده با وجود اینکه نهادهای 
مختلف به طور مستقیم و غیر مستقیم، مأمور مبارزه با فساد و ایجاد شفافیت و سلامت اداری و اقتصادی در 
کشور شده اند اما ساز و کار مشخص برای ایجاد ارتباط سیستمی و قانونمند بین آنها وجود ندارد. به طوری 
که اکنون ۱۹ دستگاه و نهاد در زمینه مبارزه با فساد فعالیت می کنند.رئیس اتاق بازرگانی تهران افزود: طبق 
اعلام سازمان بین المللی شفافیت در سال ۲۰۲۲ رتبه ایران در زمینه ادراک فساد در بین ۱۸۰ کشور جهان در 
جایگاه ۱۴۸ قرار گرفته است. در این رتبه بندی امتیاز ایران از نظر مبارزه با فساد ۲۵ از ۱۰۰ است. این در حالی 
است که میانگین امتیاز کشورها در زمینه مبارزه با فساد روی عدد ۴۳ قرار گرفته است. همچنین نکته مهم 
این است که رتبه ایران در این جدول از بیشتر کشورهای منطقه مانند قطر، عربستان سعودی، عمان، کویت و 
ترکیه پایین تر است.نجفی عرب با بیان اینکه در علم اقتصاد راه حل هایی برای مبارزه با فساد وجود دارد، اظهار 

کرد: البته گلوگاه های فساد باید خشکانده شده و مسیر رشد و تولید آنها باید بسته شود.

 افزایش 57 درصدی مزد 
به  نفع کارگران نبود!

وزیر کار:

صولت مرتضوی وزیر کار با بیان اینکه 
افزایش ۵7درصدی دســتمزد به نفع 
کارگران نبــود، گفت: افزایش حقوق 
منجر به افزایش نقدینگی می شود و 
بالا رفتن حقوق باعث افزایش تورم به 

۴۵درصد در سال ۱۴۰۱ شد.
وزیــر کار با بیان اینکــه افزایش ۵۷درصدی 
دستمزد به نفع کارگران نبود، گفت: افزایش حقوق 
منجر به افزایش نقدینگی می شود و بالا رفتن 

حقوق باعث افزایش تورم به ۴۵درصد در سال ۱۴۰۱ شد.
طبق جدول حقوق کارگران در سال ۱۴۰۲، حداقل حقوق ماهیانه یک کارگر با دوفرزند حدود ۸ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان است، این در حالی است که تمام دستمزد ماهیانه یک کارگر با اضافه کار آن هم در 
خوش بینانه ترین حالت صرف اجاره خانه و هزینه خوراک ماهیانه می شود، به معنی واقعی دستمزد فعلی 
کارگران کفاف هزینه های آن ها را نمی دهد، به همین دلیل است که اکثر کارگران در ۲ یا چند شغل 

مشغول کار هستند تا بتوانند از پس هزینه های زندگی بربیایند.
دستمزد کارگران در شورای عالی کار تعیین می شود

سید صولت مرتضوی، وزیر کار درباره حقوق و دستمزد کارگران گفت: قانون گذار اعلام کرده است که 
شورای عالی کار به صورت سنواتی و با حضور ۳ نماینده از کارفرمایان، ۳ نفر از نمایندگان کارگران و ۳نفر 
از سوی دولت با ریاست وزیر کار حداقل حقوق را تعیین و اعلام کنند و به خلاف نظر برخی مبنی بر 

اعلام نظر نهایی از سوی وزیر این فرایند زمان بر است.
وی درباره نحوه محاسبه دستمزد کارگران ادامه داد: میزان حقوق با توجه به سبد معیشت و نرخ تورم 
تعیین و اعلام می شود. در طول سال های گذشته ضریبی از تورم را در نظر گرفتند، اما در سال ۱۴۰۱ 

حقوق را نزدیک به تورم اعلام کردیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه افزایش ۵۷ درصدی دستمزد به نفع کارگران نبود، گفت: 
افزایش حقوق منجر به افزایش نقدینگی می شود و بالا رفتن حقوق باعث افزایش تورم به ۴۵ درصد 

در سال ۱۴۰۱ شد.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسئول حذف دهک ها نیست

مرتضوی با اشاره به اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها در سال گذشته گفت: منابع حاصل از حذف 
ارز ترجیحی تبدیل به یارانه برای دهک های جامعه شد.وی ادامه داد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مسئول حذف یارانه های پردرآمد ها نیست، اما با قدرت اصلاح و به روزرسانی دهک ها را انجام می دهد.

وزیر کار با اعلام اینکه سامانه جدید اشتغال به زودی رونمایی می شود، اظهار داشت: این سامانه جدید 
حاوی اطلاعات دقیق کارجویان است و به راحتی می توان صحت اطلاعات شغلی را در آن بررسی کرد.
وی حضور مسئولان بین دانشجویان و مردم را دارای اهمیت دانست و اضافه کرد:، زیرا دانشجویان در 

جامعه حضور دارند و می توانند راهنمای خوبی باشند و تبادل آرا شکل بگیرد.


